
Obnovljena izdaja- Leto XVIII. - Štev. 7 (671) - Trst • 8. sprila 1966 40 hr pL't o.l.p/cn

glasilo KRI za slovensko narodno manjšino

Kaj bo Slovencem prinesla 
združitev med PSI in PSDI ?

V zadnjem času se veliko go
vori o združitvi med PSI in PSDI. 
Čeprav so se pojavile nekatere 
težave zlasti v zvezi z nasproto
vanjem enega dela PSI, desni
čarski voditelji PSI in vodstvo 
PSDI pritiskajo za čimprejšnje 
konkretne korake v smeri zdru
žitve. Ker pa so se na zadnjem 
zasedanju CK PSI pojavili ne
kateri pomisleki tudi v sklopu 
avtonomistične večine v nasprot
ju z mnenjem Nennija, ki se za
vzema za takojšnjo združitev, ne 
da bi se spoštovali sklepi same
ga kongresa PSI, je vodstvo PSDI 
odklonilo predlog vodstva PSI 
za skupne liste na prihodnjih 
delnih upravnih volitvah, ki bo
do 12. junija t.l. Za sedaj se se
stavlja le skupna komisija PSI- 
PSDI, ki naj bi proučila možno
sti in rok za združitev.

Ne glede na trenutne težave
linija vodstva PSDI in desničar
skih voditeljev PSI je uresniče
nje čimprejšnje združitve. Z za
sedanja zadnjega CK PSI se je 
razumelo, da za Nennija in osta
le desničarske voditelje PSI ni 
važno, kakšna programska osno
va bo služila za združitev. Njih 
zanima le združitev kot taka, 
medtem ko nekatere člane avto
nomistične večine in levičarsko 
strujo v PSI zanima prav pro
gramska osnova, saj so organiza
cijske oblike zlasti v delavski 
stranki le odraz ideološke in po
litične osnove, ne pa obratno. 
Prav Nennijeva utemeljitev «nuj
nosti» združitve s PSDI dokazu
je, da bo ta dosežena na podla
gi političnih osnov PSDI, kar po
meni veliko nevarnost socialde- 
mokratizacije nove združene 
stranke, ki ne bi bila nobena 
novost v italijanskem političnem 
življenju, pač pa Je okrepitev ti
ste stranke, ki je nastala leta 
1947 po odcepu od PSI.

V konkretni politični govorici 
takšna združitev pomeni sprejeti 
socialdemokratski atlantizem in 
odreči se nevtralističnim pozici
jam, pomeni podpirati evropei- 
zem socialdemokratskega znača
ja, pomeni «kulturno izbiro», kot 
pravijo socialdemokrati, t.j. «za
hodno kulturo» in «poslanstvo» 
Amerike v «svobodnem svetu», 
pomeni podpirati ameriški im
perializem v njegovih pustolov
ščinah in v njegovi agresiji pro
ti vietnamskemu ljudstvu. To tu
di pomeni, za kar se je večina 
vodstva PSI izrekla, vstop v so
cialdemokratsko II. internaciona- 
]°.in.odreči se osnovnim marksi
stičnim principom. V notranji 
politiki pa to pomeni voditi po
litiko vključitve v vladno koali
cijo za vsako ceno, držati se 
vladnih položajev tudi za ceno 
popuščanja v glavnih vprašanjih, 
ki danes tarejo Italijo: struktur
nih reform, demokratične pro- 
gramacije, demokratizacije drža
ve in krajevnih ustanov, kontro
le nad monopoli, demokratične 
šolske reforme, urbanistične re
forme, uresničitve deželne ure

ditve, razširjanja demokratičnih 
svoboščin po tovarnah, ureditve 
pogodbenih pogojev za kmete, 
itd..

Takšno združitev ne more, to
rej, noben socialist in veren de
mokrat pozdraviti kot korak na
prej v smeri naprednejše družbe 
v Italiji, saj takšna združitev po
meni istočasno sprejemanje anti- 
komunistične diskriminacije, raz
bitje levičarskih uprav in veliko 
nevarnost za enotnost v CGIL, 
kar bi pomenilo velikanski uda
rec za tisto širšo sindikalno e- 
notnost, ki si v zadnjem času uti
ra pot celo med voditélji CISL. 
Takšna združitev, torej, ne pome
ni na noben način korak dalje k 
združevanju socialističnih sil, 
pač pa še en korak dalje po poti 
njene cepitve, saj bi se ta zdru
žitev uresničila ne na podlagi e- 
notnosti socialističnih sil, mar
več le na podlagi socialdemokrat
skih stališč, ki so dosledno frak- 
cionaška in razbijaška zaradi «an- 
tikomunističnega predpogoja».

Danes ne bi smelo biti govora 
o takšni združitvi, pač pa bi se 
morala začeti razprava o enot
nosti vseh resničnih socialistič
nih sil, ki bi morala zajemati vse 
tiste sile italijanske družbe, ka
tere se zavzemajo za socializem. 
Takšna enotnost pa ne more in 
ne sme prezirati obstoja komu
nistov, ker bi vsaka takšna poli
tika privedla do oslabitve socia
lističnih sil in bi podaljšala per
spektivo uveljavljanja specifič
ne teže socializma v Italiji. Zgle
da, da se tega desničarski socia
listični voditelji nočejo zave
dati, ker so si vtepli v glavo, da 
morajo doseči združitev celo 
proti volji svojega članstva, saj 
nočejo otvoriti v sami stranki ši
roke demokratične razprave, ker 
se boje mnenja baze.

V sklopu te problematike je 
treba vzeti v pretres tudi naše 
konkretne krajevne razmere. Kaj 
naj pomeni združitev PSI-PSDI 
na socialdemokratski podlagi za 
tiste Slovence, ki so se pred kakš
nim letom odločili tako v Trstu 
kot v Gorici in Vidmu za vstop 
v PSI? Radi bi to vprašanje po- 
stavili slovenskim socialističnim 
tovarišem, saj bodo oni odločili 
svojo politično usodo s tem, da 
bodo ali ne bodo pristopili k no
vi socialdemokratski stranki. Vse
kakor hočemo tudi o tern pove
dati svoje mnenje, čeprav smo 
na PSI večkrat naslovili neka^ 
tere kritike zaradi njene mlačno
sti glede vprašanja slovenske 
problematike, smo vendar mne- 
nja/ ^.a J'e hnela načelno stališče, 
ki je izhajalo iz marksizma. Zato 
smo ^ pogostoma prav pri teh 
vprašanjih našli s PSI skupen 
jezik. A z združitvijo PSI-PSDI 
kakšna bo usoda tega načelnega 
stališča? Vsi vemo, da PSDI ni 
le mlačna do slovenskih vpra
šanj, marveč celo vidno nasprot
na nekaterim načelnim stališčem 
Slovencev in delavskih strank. 
Naj navedemo le primer tržaške

ga občinskega sveta, kjer je PSDI 
vodila zelo dvolično politiko do 
vključitve Slovenca v občinski 
odbor; ali pa primer razprav v 
deželnem svetu glede slovenskih 
vprašanj, kjer je na zadnji raz
pravi o predlogu za državni za
kon socialdemokrat odv. Devetag 
pozval Slovence, naj pozabijo na 
fašistične zločine zato, da bi Ita
lijani pozabili na «fojbe». Ni tre
ba posebej poudarjati dejstvo, 
da je posl. PSDI Zucalli predložil 
parlamentu zakonski osnutek za 
priznanje bojevniškega čina čla
nom tiste divizije, ki je delova
la od maja 1945 do julija 1947 
na Goriškem in se «proslavljala» 
z atentati na slovenske ustanove 
in na sedeže KPI. Niti ne bomo 

(Nadaljevanje na zadnji strani)

V torek je bila stavka kovinarjev. V Trstu ja stavka popolnoma uspe
la. Na Trgu sv. Antona je bilo zborovanje. Stavkajoči delavci so prišli 
na trg v povorkah z dveh strani. S Trga Garibaldi je šla povorka po 
mestnem središču. V tej povorki so bili delavci ladjedelnice Sv. Mar
ka, železarne Italsider in manjših podjetij na obrežju Sv. Andreja 
Prišli so čez Trg Unità na Korzo. Stavka spada v okvir borbe za no

vo delovno pogodbo, kateri pa delodajavci nasprotujejo.

23. kongres KP SZ
Na 23. kongresu KP SZ v 

Moskvi sta govorila tudi šefa 
delegacij KPI in ZKJ tovariša 
Longo in Rankovič. Izvlečka 
iz njunih govorov objavljamo 
na 2. strani lista. O 23. kon
gresu, zlasti pa o sklepih, ki 
bodo na njem sprejeti, bomo 
obširneje pisali v prihodnji 
številki.

ooooooooooooooonooooooooooooooo oonooooooooooooooooooooooooo

Interpelacija svetovavcev 
KPI v občinskem svetu 
v Tržiču
Pred nekaj dnevi se je na Gori

škem ponovno govori o «zadevi slo
venskih imen». Svetovavci KPI v 
občinskem svetu v Tržiču, tovariš 
poslanec Raffaele Franco, Spartaco 
Zorzenon in Goliardo Saggini so 
izročili tržiškemu županu naslednjo, 
že drugo, interpelacijo: 

Komunistična skupina je svojčas 
vložila interpelacijo, «da bi izve
dela, če ustreza resnici dejstvo, 
da na matičnem uradu v Tržiču 
niso dovolili g. Zanieru, italijanske
mu državljanu slovenske narodno
sti, da bi svojemu otroku, rojene
mu v tržiški mestni bolnišnici, dal 
ime Davorin, in če je to res, kaj 
namerava župan storiti, da bi ob
sodil to dejanje, ki se doslej še ni 
nikoli zgodilo v tržiški občini, ter 
preprečiti ponavljanje podobnih do
godkov».

V odgovoru na to interpelacijo se 
je tržiški župan omejil na branje 
dokazov, ki jih je uporabil mati
čni uradnik in ki se sklicuje na člen- 
72 fašističnega zakonika, zameta- 
vajoč vse, kar je ustava uzakonila 
v pogledu pravic narodnostnih 
manjšin kakor tudi obstoječo prak
so, navdihnjeno z razumevanjem in 
medsebojnim spoštovanjem tukaj 
živečih ljudi različnih izvorov in 
navad, katerih korenine segajo v 
prejšnja stoletja, ki jim je dala 
osvobodilna borba poudarek s se
danjo politiko prijateljstva in kul
turnega, gospodarskega in politič
nega sodelovanja, ki ga zagovarja 
velika večina političnih sil naše de
žele, Posočja in tržiškega območja.

Komunisti niso zadovoljni s tem 
odgovorom.

Obvezali so se, da bodo z na
daljnjimi koraki uveljavili v tem

kraju načelo, ki so ga drugje ob
sežno in pravično že uveljavili.

V zvezi s to obvezo si 'komuni
sti dovoljujejo županu poslati za
devni zakon, izglasovan pred 2. 
stalno komisijo (pravosodje in do
voljenje za postopek) republiškega 
senata na seji 19. februarja 1965 
ter odposlan poslanski zbornici 4. 
marca istega leta.

Besedilo zakona 1065 za spremem
bo člena 72 kr. dekreta od 9. ju
lija 1939 št. 1238 o ustroju matič
nega urada:

«Člen L: odpravlja se prepoved 
uporabe tujih imen otrokom z ita
lijanskim državljanstvom predvide
na s prvim odstavkom člena 72 kr. 
dekreta od 9. julija 1939, št. 1238 
o ustroju matičnega urada.

Člen 2.: Med prvi in drugi odsta
vek člena 72 kr. dekreta od 9. ju
lija 1939 št. 1238 je vnesen naslednji 
odstavek: «Tuja imena, ki se da
jejo otrokom z italijanskim držav. 
janstvom, morajo biti označena z 
italijansko abecedo, v katero so 
vključene črke .1, K, X, Y, W.»

Zakon je sedaj v zbornici, kjer 
je posl. Bova (DC), ki ga je pred
stavil, sprejemajoč predloge drugih 
političnih skupin, dodal še dva od
stavka z nadaljnimi pojasnili, ki 
se glase tako-le: «V členu 72. itd. 
itd. se iz prvega odstavka črtajo 
besede : ’... in če gre za otroka z ita
lijanskim državljanstvom, tudi tuja 
imena’. ’če gre za otroka prizna
nih narodnih manjšin, se njihova 
imena lahko pišejo s črkami nji
hovega jezika in, vsekakor, z la
tinsko abecedo’.»

Kakor je razvidno iz navedenega, I 
je orientacija in volja zakonoda- 
javca jasna ter bolj kot zadostna, 
da služi pristojnim uradom pri nji
hovem ravnanju. Zato podpisniki 
prosijo župana, naj s tem v zvezi 
ukrepa ter poroča občinskemu 
svetu.»

Spremembe v občinski 
svetovavski skupini 

KPI v Trstu
Tovariš Claudio Tonel je zaprosil 

za razrešitev dolžnosti svetovalca 
in dolžnosti načelnika skupine KPI 
v tržaškem občinskem svetu. Svojo 
prošnjo je utemeljil z dejstvom, 
da so mu bile poverjene druge od
govorne funkcije v okviru tržaške 
federacije.

Vodstvo federacije in svetovalska 
skupina KPI v tržaškem občinskem 
svetu sta priznala, da sedanje funk
cije omenjenemu tovarišu ne dovo
ljujejo, da bi se v celoti posvetil 
delu v javni upravi.

Za novega načelnika svetovalske 
skupine KPI v tržaškem občinskem 
svetu je bil imenovan tovariš Anto
nio Cuffaro.

Sklenjeno je bilo tudi, da me
sto, ki ga je v tržaškem občinskem 
svetu imel tovariš Tonel zasede 
tovarišica Stanka-Ivana Hrovatin.

Krivica !
Za slovensko šolo ni denarja !

Slovenska osnovna šola v Ulici 
sv. Frančiška v Trstu je v istem 
poslopju kot italijanska srednja 
šola, ki pa ima svoj vhod v Ulici 
Rismondo. Pred nekaj meseci so 
začeli obnavljati tlak v veži in na 
hodnikih v vsej stavbi. Sredi zime 
so odvažali ves material skozi vhod 
slovenske šole, češ, da ima ta šola 
manj otrok in da zato lažje prena
šajo ropot in prah, ki ga to delo 
povzroča. Sredi marca je bilo to 
delo končano. Toda samo v tistem 
delu stavbe, ki je namenjen itali
janski šoli. Material, ki je bil na
menjen slovenski šoli so odpeljali 
z izgovorom, da nimajo denarja, 
da bi plačali delavce.

Novi vseučiliški 
predstavniški svet

V torek zvečer so se na tržaški 
univerzi zaključila volitve v študent
ski predstavniški svet. Kot je zna
no je ta svet pristojen za vrsto 
vprašanj, ki se neposredno tičejo 
študentskega življa.

Volilni izidi so (ako upoštevamo 
meščansko okolje, ki je značilno za 
italijansko univerzo) še kar pozi
tivni, kljub temu, da UGI (enotna 
napredna organizacija) in Intesa 
(levi katoliki) nista niti letos pri
dobili večine, ki jo je razkol desne
ga krila katoliške organizacije po
vzročil.

Tako je UGI ohranila in utrdila 
(Nadaljevanje na 4. strani)
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XXill. kongres Komunistične partije Sovjetske zveze

Iz govora, ki ga je imel na 23. 
kongresu KP SZ generalni sekretar 
KPJ tovariš Luigi Longo povzema
mo naslednje:

«Delavci z velikim zanimanjem 
spremljajo potek 23. kongresa KP 
SZ, ker vedo, da bodo sklepi tega 
kongresa veliko koristili bojem za 
obrambo miru in za napredek so- 
socializma v Sovjetski zvezi in v 
svetu.

Barbarski napad na Vietnam po
vzroča vietnamskemu ljudstvu hu
do trpljenje, istočasno pa ta na
pad predstavlja veliko nevarnost 
za vse človeštvo. Toda Američani 
ne bodo upognili junaškega Ijud-

ouoooooooooooooooooooooooooot

Izjave
ameriških
vojakov

«Ameriški fantje neslavno umira
jo v Vietnamu. To je strašno! Naši 
komandanti so nas spremenili v 
ubijavce in sadiste. Tako kot hi
tlerjevski nacisti streljamo ženske, 
otroke in starčke. To je vietnamski 
pekel!»

Tako je izjavil ameriški vojak 
Thomas Bell. Narednik Robert 
Fitzgerald pa je dejal:

«Mi brezobzirno mitraljiramo me
sta. Tako kot nam ukazujejo naši 
komandanti. Nekoč smo med pri
stajanjem letala postrelili skupino 
otrok, starih od tri do sedem let. 
Ob neki drugi priliki smo videli 
tri ženske, ubite v neki bolnišnici, 
kjer so čakale, da porodijo. Prekli
njam to vojno!»

Vojak Stewart Jones, doma iz 
Kalifornije pripoveduje o brutal
nem ubijanju vojnih ujetnikov. Ta- j 
kole pravi: !

«Ubijali smo vojne ujetnike. Stre
ljali smo jih v hrbet. To smo sto
rili, ker nismo zaupali južnoviet- 
namskim vojakom. Imam vtis, da 
so vsi Vietnamci proti nam. Na 
ukaz naših komandantov smo po
strelili tudi več kmetov, ker nam 
niso hoteli povedati, kje se naha
jajo partizani.»

Neki drugi ameriški vojak je de
jal:

«Nekateri moji kolegi so dobili 
Živčni zlom. Odložili so orožje in 
se uprli. Postavljeni so bili pred 
vojaško sodišče, ki jih je obsodilo 
na smrt.»

Ranjeni ameriški vojaki so po
polnoma obupani. Preklinjajo voj
no in molijo, da jih ne bi več po
slali v Vietnam. Tako piše neka 
revija, namenjena ameriškim vo
jakom.

stva Vietnamske demokratične re
publike in borci vietnamske Osvo
bodilne tronte niso sami. Vietnam
sko ljudstvo je prejelo in prejema 
dragoceno pomoč od Sovjetske zve
ze in socialističnih dežel ter ima 
na svoji strani bratsko solidarnost 
vseh narodov.

Tudi v Italiji delavci in demo
krati delajo za to, da bi vlada leve
ga centra ne prevzela soodgovor
nosti za dejanja ameriške vlade; 
aktivno se borijo za to, da bi Ita
lija prispevala k izolaciji ameriške 
vlade.

V zadnjih tednih so množice de
lavcev in demokratov v Italiji jav
no manifestirale proti ameriškemu 
napadu na Vietnam in za mir. Sku
paj s komunisti so manifestirali 
tudi socialisti, socialisti proletarske 
enotnosti, demokrati različnih poli
tičnih prepričanj in najrazličnej
ših družbenih slojev. Na teh mani
festacijah so sodelovali tudi ugled
ni kulturni delavci.

Mi delamo za združitev sil, ki 
so proti vojni v Vietnamu in ki 
hočejo mir; delamo za nove med
narodne odnose, ki naj temeljijo 
na miroljubni koeksistenci; dela
mo za odpravo lakote v svetu in 
za osvoboditev narodov.

Demokristjanska in socialistična 
vladna koalicija kaže «razumeva
nje» za ameriško agresijo in zve
stobo atlantskemu paktu; mi pa 
se borimo za to, da se Italija otre
se podreditve Ameriki, da se upre 
temu, da bi Nemčija dobila atom
sko orožje; borimo se za zmanj
šanje oboroževanja, zahtevamo raz
pustitev obstoječih paktov in skle
nitev sporazumov o kolektivni var
nosti.

Delavsko gibanje in demokratič
ne sile Evrope morajo iskati ob 
spoštovanju avtonomije koordinira
ne akcije v tej borbi. Menimo, da 
je treba delovati v notranjosti or
ganizmov Skupnega evropskega tr
ga, za revizijo vseh sklepov, ki ško
dujejo razvoju izmenjav med vsemi 
državami Evrope, t.j. med kapita
lističnimi in socialističnimi država
mi ter za vsilitev smernic razvo
ja, ki bodo različne od linije mono
polov. Še naprej bomo delali za 
to, da se v gospodarskem in poli
tičnem življenju Evrope razvijejo 
odnosi sodelovanja med vsemi de
mokratičnimi in naprednimi sila
mi. Značilno je, da so se o teh 
temah razvili v zadnjem času raz
govori med komunističnimi parti
jami in delavskimi organizacijami 
zahodne Evrope, na katerih mi 
aktivno sodelujemo. Tudi v bodo
če bomo še bolj, ter s konkretnimi 
iniciativami, razvili svojo dejavnost 
na tem področju, saj se globoko 
zavedamo potrebe, da se bodisi na 
evropski kot na svetovni ravni raz
vije tesna solidarnost in enotnost. 
Velik pomen zavzema v tem okviru 
tudi sodelovanje, ki se je v zad
njem času razvilo med našo in 
francosko partijo.

Politika dejanske evropske enot
nosti se mora razvijati seveda tudi 
s sodelovanjem socialističnih de
žel, ki se nahajajo danes v novi 
naprednejši razvojni fazi.

Izkušnje so pokazale, da je KP 
Sovjetske zveze vselej znala po
gumno in z ustvarjalnim duhom 
reševati tudi najbolj drzne proble
me gospodarstva, da je opustila 
vse, kar se je izkazalo, da je ne
ustrezno in kar je zaviralo nadalj
nje napredovanje.

Tudi v Italiji se zahteva socia
lizma stvarno postavlja z vedno 
večjo nujo. Izkušnje levega cen
tra in njegov polom kažejo, da se 
obnovitev družbe v Italiji in zado

stitev potrebam ljudskih množic re
šujejo s procesom, ki je drugačen 
od procesa monopolov. Vse to ka
že, da ni mogoče napredovati brez 
temeljitih reform obstoječega go
spodarskega in družbenega ustroja. 
Levi center, ki ni hotel hoditi po 
tej poti je pahnil državo v hudo 
gospodarsko krizo, povzročil odpu
ste z dela ter okrnitev delovnega 
urnika. Toda na vse to delavski raz
red odgovarja z vrsto sindikalnih 
akcij. Več kot tri milijone itali
janskih delavcev se danes bori za 
obnovo delavskih pogodb, za več
jo učinkovitost pogodb, za obram
bo svojih pravic in svoboščin. Sko
raj vse borbe se razvijajo na uni
tarni platformi. Delavska enotnost 
se je ohranila kljub politiki raz
dvajanja, ki jo vodijo prvaki levega 
centra.

Da bi obvarovali levi center pred I 
popolnim polomom, sta socialde- j 
mokratska in socialistična stranka | 
sklenili, da se združita na social- j 
demokratski bazi. Toda ta zamisel ; 
je zadela na odpor v sami sociali- , 
stični stranki in v vrstah množic, j 
ki ji sledijo.

Vodja delegacije Zveze komu- i 
nistov Jugoslavije, sekretar CK j 
ZKJ tovariš Aleksander Ranko- ' 
vič, je pozdravil XXIII. kon
gres KP SZ. Med drugim je 
rekel :

«Dragi tovariši, dovolite mi, da 
v imenu CK ZK Jugoslavije, v ime
nu vseh komunistov in narodov 
Jugoslavije sporočim XXIII. kon
gresu, vsem sovjetskim komuni
stom in narodom ZSSR naše skup
ne najprisrčnejše pozdrave in naj
boljše želje za uspeh kongresa, za 
nove čedalje večje dosežke Sovjet
ske zveze in njenin narodov pri 
uresničevanju revolucionarnih idea
lov socializma in komunizma ter 
pri varstvu in utrditvi miru.

Prijateljsko sodelovanje med na
rodi Jugoslavije in Sovjetske zveze, 
skovano v Skupnem boju proti fa
šizmu, se danes poglablja m utrju
je v duhu enakopravnega sodelo
vanja, medsebojnega razumevanja 
in zaupanj a, v prizadevanjih za o- 
hranitev miru, za utrjevalno uresni
čevanje marksizma, za zmago so
cializma.

Zmage, ki so jih narodi raznih 
dežel izbojevali v boju za socia
lizem, zmage narodnoosvobodilnih 
gibanj, ki so zlasti v zadnjem de
setletju pripomogle k rušenju ko
lonializma, so nadalje ustvarile no
ve možnosti za krepitev socializma, 
ki čedalje uspešneje zamenjuje ka
pitalistične družbene odnose.

Dosedanje zmage, dosežene ob 
velikih žrtvah, četudi ob začasnih 
porazih in zastojih, so ustvarile 
sile, ki zahtevajo nadaljnjo afir
macijo socializma, iskanje novih o- 
blik boja; v državah pa, kjer je 
socializem zmagal, zahtevajo na
daljnjo krepitev vloge človeka v 
družbi, gospodarstvu, politiki, na
daljnje uveljavljanje socialistične 
demokracije v skladu s posebnimi 
razmerami slehernega naroda.

Iz skupnega sodelovanja, koristi 
in ciljev izvira , podobnost ali isto
vetnost pogledov na osnovna med-, 
narodna vprašanja, predvsem , pa 
na bistvena vprašanja vojne in 
miru, na odpravo kolonializma, na

Menimo, da obstajajo možnosti 
za uspešen boj proti ciljem social
demokracije, zato delujemo za ust
varitev novih oblik sodelovanja in 
za ustvaritev nove parlamentarne 
večine, za novo enotnost med de
mokratičnimi in ljudskimi silami, 
na drugi strani pa za združitev de
lavskega razreda v eni sami delav
ski stranki. Katoličanom predlaga
mo sodelovanje v bojih proti izko
riščanju in omejevanju svoboščin, 
predlagamo jim tudi, naj skupaj 
z nami zasleduje stične točke v 
borbi za ustvaritev nove družbe.

Partije morajo v duhu XX. kon
gresa KP SZ razvijati svojo lastno 
pot za prehod v socializem. Pod 
vodstvom tovariša Togliattija je 
naša partija izdelala tako politiko 
ki omogoča napredovanje v tej 
smeri in omogoča močno zavezni
štvo med delavci, kmeti in srednji
mi sloji in torej za ustvaritev nove 
ljudske večine. Velik pomen se za
to pripisuje našim odnosom tudi 
z intelektualci, odnosom, ki se po. 
žitivno razvijajo tudi v bojih 
za zaščito svobode naše kulture in 
za razvoj ter obnovo šolstva in zna
nosti,

Moč, ki jo je dosegla partija Sov
jetske zveze, vpliv, ki ga ima v 
širokih množicah potrjujeta, da 
smo na pravi poti.

Vemo, da nas čakajo še trdi boji 
in velike težave, toda zgodovina 
SZ in njeni dosedanji boji in uspe
hi nam dajejo novo moč pri na

boj proti imperializmu in neokolo
nializmu, na politiko koeksistence 
in na druge temeljne probleme so
dobnega sveta.

Močno smo zaskrbljeni zaradi 
splošnega poslabšanja mednarod
nih odnosov, zaradi obstoja starih 
in aktiviranja novih žarišč spopa
dov v raznih delih sveta, kar je 
resna nevarnost za mir. Temeljni 
vzrok takšnega poslabšanja med
narodnega položaja tiči v poskusih 
nedkolonialističnih sil in reakcio
narnih krogov, da bi z brezobzir
nim vmešavanjem v notranje zade
ve drugih držav zaustavili ali pre- 

(Nadaljevanje, na 4. strani)

Francija je sklenila, da se 
znebi neprijetnega zavezni
ka - ZDA. De Gaulle je napo
vedal, da izstopi iz NATO. 
Zahteval je tudi, naj Ameri
čani zapuste svoja oporišča 
na francoskem ozemlju. Gla
silo KPF «L’Humanité» piše, 
da je ta odločitev «rešilna za 
francosko republiko». Lahko 
pride tudi do sklenitve poseb
nega sporazuma med Fran
cijo in Sovjetsko zvezo. To bi 
bil dokončen polom politike 
atlantistov...
(Karikatura o sporu De Gaul- 
le-Johnson )

šem delu».»

le bol za mir v snem
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Kriza
v NATO

Od dneva, ko je De Gaulle obja
vil svoje namene glede konca ob
stoječega sistema v NATO so se 
zavezniki Francije znašli pred kon
kretnimi predlogi, ki se nanašajo 
na izpolnitev napovedane operaci
je. Bistvo te operacije je v tem, 
da bi bila od vse dosedanje struk
ture NATO Francija pripravljena 
obdržati samo formalno pogodbo 
o zvezi. Vse drugo bi bilo treba 
likvidirati oziroma prilagoditi nje
nemu sklepu, da vzpostavi popolno 
suverenost nad svojimi vojaškimi 
kontingenti v sestavi NATO ter nad 
enotami in napravami organizacije 
na francoskih tleh. V skladu s svo
jim že naprej napovedanim skle
pom, da bo ponovno prevzela svo
bodo politične akcije, ki jo je mo
rala v letih hladne vojne žrtvovati 
interesom atlantske zveze, je Fran
cija sedaj postavila na dnevni red 
vzpostavitev svoje popolne suvere
nosti. Odslej je po mnenju franco
ske vlade izpolnjevanje pogodbe o 
atlantski zvezi tisto, ‘kar se lahko 
opraviči s potrebami obrambe, in 
tisto, s čimer je mogoče zadovolji
ti težnje Francije, da na vseh to
riščih deluje neodvisno in v skladu 
s svojimi državnimi interesi.

Odgovor atlantskih zaveznikov, 
predvsem ZDA in Velike Britanije, 
je prišel bliskovito in na način, ki 
je neogibno moral izzvati Francijo 
in ji otežiti, da bi prišli iz tega 
položaja s kompromisom ali s čim 
manjšo škodo za zvezo. Glavni 
francoski partnerji so odklonili vsa
ko razpravo in napotili Francijo na 
pogajanja s člani zveze, in sicer v 
okviru zveze. To niti iz praktičnih 
niti iz drugih razlogov ne more 
biti smotrno in tudi ni potrebno, 
ker so v načetih vprašanjih nepo
sredno prizadeti samo nekateri čla
ni, predvsem ZDA in ker glede na 
prevladujočo vlogo nekaterih čla_
nov in na njihov posebni status v 
zvezi neposredna pogajanja zado
stujejo.

V položaju, ki je nastal s tem 
togim stališčem glavnih partner
jev, je Francija napovedala, da je, 
misleč, da ni nobenega upanja, da 
bi prišlo do zadovoljive reforme 
NATO prek razprave med vsemi 
zainteresiranimi, sklenila začeti e- 
nostransko svoje «dezangažiranje» 
ter pripomnila, da je tudi v pri
hodnje pripravljena govoriti o po
sledicah svoje odločitve.

Politična kriza, ki jo že nekaj ča
sa preživlja NATO spričo nesogla
sja med članicami in predvsem za
radi nesoglasja Francije in drugih 
glavnih sil o čedalje številnejših in 
občutljivejših vprašanjih politike te 
zveze, je zašla s temi najnovejšimi 
dogodki v globoko strukturno kri
zo. Te krize atlantska zveza nikakor 
ne bo mogla prebroditi brez hudih 
posledic.

Brez Francije NATO ne more ime
ti evropskega obeležja; brez tega 
obeležja pa si ni mogoče misliti 
njegovega funkcioniranja, ker je 
prav evropsko področje njegovo 
glavno prizorišče.

Proces, ki se je s tem začel v 
široki zahodni koaliciji, presega ok
vire neposrednih odnosov Francije 
in drugih članov atlantske zveze. 
To je nadaljnja dezintegracija for
macij hladne vojne, ki ne morejo 
kljubovati pritisku spremenjenih 
odnosov in splošnih sprememb, ki 
nastajajo v zadnjih letih na tori
šču odnosov med Vzhodom in Za
hodom, niti pritisku novih potreb, 
ki se pojavljajo na evropskih tleh.

Gledano v tem sklopu, se iniciati
ve francoske politike vključujejo v 
tiste tokove, ki se v medevropskih 
odnosih razvijajo že nekaj časa in 
ki so kot izraz novih teženj evrop
skih narodov po sodelovanju in 
zbližanju našli svojo potrditev tudi 
na dvajsetem zasedanju Organiza
cije združenih narodov v obliki so
glasno izglasovanega priporočila za 
razširitev in intenziviranje napo
rov v tej smeri.

Tisto kar v ozadju neodvisne 
francoske orientacije, na kateri o- 

(Nadaljevanje na 3. strani)
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S komemoracije 
71 talcev na Opčinah

V nedeljo je bila na Opčinah 
komemoracija 71 talcev, ki so jih 
nacisti ustrelili pred 22 leti. Na 
komemoraciji so govorili: tržaški
občinski svetovavec Bruno Pin- 
cherle, deželni svetovavec Karel Ši- 
škovič in podpredsednik pokrajin
ske zveze partizanov Eugenio Lau
renti, predsedoval pa je predstav
nik openske sekcije bivših partiza
nov Danilo štubelj. Na svečanosti 
je sodeloval tudi moški pevski 
zbor Prosek - Kontovel ter pod 
vodstvom Ignacija Ote zapel dve 
žalostinki.

Tovariš Štubelj je ob otvoritvi 
spominske svečanosti poudaril, da 
je naša dolžnost, posredovati mla
dini spomine na težke čase tudi za
to, ker premalo pozna grozodej
stva, ki so se dogajalo pri nas 
pod fašizmom. Te spomine mora
mo mladini posredovati tudi zato, 
da bo pravilno razumela novi po
rajajoči se fašizem, ki danes seje 
smrt in razdejanje nad nesrečnim 
in do kraja izčrpanim ljudstvom 
Vietnama. V nadaljevanju svojega 
nagovora je tov. Štubelj dejal: 
«Vietnamska kriza predstavlja hu
do nevarnost za mir ne le v Aziji 
temveč v svetu sploh. Toda, ali 
smo dovolj budni in pripravljeni 
upreti se nepremišljenim korakom 
državnikov? Kje so danes naši ra
zumniki in kako to, da ne vidijo 
nevarnosti, ki grozi vsemu člove
štvu?»

Tovariš Pincherle je v svojem 
govoru med drugim poudaril:

«V Italiji se pogosto omenjajo 
zločini, ki so jih zagrešili nemški na
cisti, manj pa se govori o zločinih, 
ki so jih zakrivili italijanski fašisti. 
Med zadnjo vojno so leti ustano
vili veliko koncentracijsko tabori
šče na otoku Rab. V to taborišče 
so prignali okrog 15.000 Slovencev, 
od katerih jih je tam umrlo okoli 
4.400. Tudi italijanski fašizem je

•oooooooooooooooooooooooooooo

Kriza v NATO
(Nadaljevanje z 2. strani) 

pira ta politika svoje pobude, za
služi posebno pozornost. Francija 
je večkrat poudarjala gledišče, da 
je iz več razldgov hladna vojna 
med Vzhodom in Zahodom precej 
popustila. Govorili so, da zato tudi 
v politiki Zahoda oziroma atlant
ske zveze ni mogoče ostati na po
zicijah, na katerih je bila tudi 
Francija tedaj, ko je divjala hladna 
vojna.

Zahteva po reviziji, splošne poli
tike zahodne koalicije in po ustrez
nih spremembah znotraj NATO ima 
med drugim pred očmi tudi izkuš
nje, do katerih je prišla francoska 
politika v obdobju karibske krize 
do sedanje krize v Vietnamu. Te 
in nekatere druge podobne krize 
je odprla na svojo roko in iz svo
jih razlogov politika ZDA, ki je bo
di spričo težav, na katere je zade
vala v nastalih položajih, bodi po 
logiki neodvisnega avtomatizma v 
akciji sodobnih vojaških zvez, spra
vila svoje evropske zaveznike, da so 
se proti svojim interesom in pro
ti svoji volji znašli v zelo nevar
nem vrtincu, katerega obsega in 
posledic nihče vnaprej ni mogel 
videti. Tisto, kar je vsaka evropska 
država čutila in kar je spričo od
visnosti lahko izrazila samo v obli
ki mile intimne kritike, je franco
ska politika vzela kot osnovo za 
sklepe, da se najprej odmakne, po
tem pa tudi otrese obveznosti, ki 
jo vežejo na takšno politiko

Prezgodaj je še reči, kakšen bo 
odmev sedanjih dogodkov v dru
gih zahodnoevropskih državah, vse
kakor pa kaže, da se bo atlantska 
zveza tudi. pod pritiskom razmer 
še bolj kakor doslej opirala na Za
hodno Nemčijo kot na glavni ste
ber na evropskih tleh.

imel svoje zločinec, ki se niso v ni
čemer razlikovali od nacistov. In 
mnogi niso bili kaznovani za svoja 
početja. Potrebno je, da smo budni 
in da nas ne zavedejo lažni videzi, 
kajti naš cilj, za katerega so padli 
junaki, ki jih danes proslavljamo, 
in ki so padli na Opčinah, je še 
daleč in naša pot je naporna ter 
polna zased. Le če bomo jasno 
gledali na svoje naloge in na dobo, 
v kateri živimo, nas ne bodo za
vedli lažni videzi in sladke besede».

Tovariš Karel šiškovič je med 
drugim poudaril:

«Ne moremo pozabiti časov iz 
osvobodilne in partizanske borbe. 
Spominjamo se posameznih epizod 
tedanje junaške bitke predvsem 
tudi za druge, za tiste, ki so v 22 
letih zrasli in se napotili v življe
nje in ki ne smejo pozabiti, kaj 
se je tu pred njihovim rojstvom 
dogajalo, koliko krvi je bilo preli
te, koliko mladih življenj je bilo 
pretrganih, koliko upov in razu
mov je omahnilo za večno, za to, 
da bi naša mladina živela lepše 
življenje in v miru. Morda nas da
našnja mladina ne razume dovolj. 
Zato se moramo tudi ob takih pri
ložnostih kot je današnja obračati 
predvsem na mladi svet, da ne bi 
z obleditvijo spomina zbledel tudi 
čut odgovornosti do človeštva. Čut 
odgovornosti do človeštva pa danes 
pomeni imeti stalno pred očmi, 
da je zadnja vojna zahtevala več 
kot 50 milijonov človeških žrtev 
in da bi morebitna nova vojna 
lahko pomenila konec človeštva. 
Naivno smo po vojni mislili, da 
niso več možne take grozote, ka- 
kršnje smo mi doživljali. Danes vi
dimo, kako majhen vietnamski na
rod, ki si želi predvsem miru in 
neodvistnosti še v večji meri do
življa to, kar smo mi doživljali. 
Generali in politiki ene izmed naj
bogatejših držav na svetu ponav
ljajo v Vietnamu to, kar so nacisti 
delali tu pred 22 leti. Zato danes 
ne razumemo Amerike, ki je bila 
med zadnjo svetovno vojno člani
ca protifašistične koalicije in torej 
tud; naša zaveznica v boju proti 
nacizmu. Zato ne moremo biti na 
njeni strani.

«Tudi nova Italija — take je pou
daril govornik — je izšla iz protifa
šističnega boja, v katerem smo 
Slovenci skupaj z italijanskimi pro- 
tifašisti dali svoj pečat. Težko je 
reči, da bi bili Slovenci danes svo
bodni brez tega boja. Res je, da so 
se v zadnjem času odnosi v mar
sičem spremenili in da je fašizem 
poražen, a res je tudi, da konkret
nih korakov s strani italijanskih 
državnih, pa tudi deželnih in kra
jevnih oblasti ni bilo in da še ved
no traja bitka za enakopravnost 
Slovencev. Prelili smo mnogo krvi, 
zato zahtevamo, da se nam prizna 
vse, kar nam pripada, da se lahko 
v miru, demokraciji in svobodi 
nemoteno razvijamo in da nas nih- 
če ne poskuša na en ali drug na
čin črtati iz seznama narodnosti.»

Tovariš Laurenti je v svojem go
voru med drugim podčrtal:

«Zmaga nad fašizmom in naci
zmom nam je prinesla svobodo. 
Italiji je ta zmaga prinesla repu
bliko in demokratično ustavo. Mi 
se spominjamo preteklosti tudi za
to, ker moramo vedno gledati na
prej. Odločilno smo prispevali k 
dosegi republiške ustave, zato pa 
je danes naša naloga, doseči, da se 

izvaja. Za junaško pro
tifašistično borbo bi se morala za
nimati tudi šola. Naša mladina bi 
morala vedeti, kaj je bil fašizem 
in kaj odporništvo, zakaj so naši 
junaki padli ter dali največjo žr
tev. Nujno se moramo zavedati ne
varnosti, v kateri je danes svet. 
Tudi z vietnamsko vojno je mir v 
svetu ogrožen. Zato tudi zahteva
mo pravično rešitev vietnamskega 
problema, ki je preizkusni kamen 
mednarodnega sožitja.»

Pasijon
v Kulturnem domu O nalogah mladih 

izobražencevKakor že lansko leto je tudi le
tos za Veliko noč Slovensko gleda
lišče v Trstu pripravilo Pasijonsko 
predstavo pod naslovom «Dva Pa
sijona». Mirko Mahnič, ki je že 
pripravil Kmečki rekvijem in Voja
čki miz.erere, katera je občinstvi 
ocenilo zelo pozitivno, je za letos 
pripravil iz slovenske narodne pe
smi sestavljen Pasijon pod naslo
vom «Vinska žalostna z alelujo». 
Tudi umetniški sodelavci so isti kot 
iz lanskega leta in sicer za sceno 
ing. arch. Viktor Molka, za kostu
me Alenka Bartlova ter za glasbo 
Marjan Vodopivec. «Vinska žalo
stna z alelujo» je daljša enodejan
ka; sestavljena je iz verzov povze
tih iz Štrekljevih zbirk slovenskih 
narodnih pesmi. Od tragične uso
de hude življenjske stiske do or
giastičnega opoja v vinski pozabi 
poje narodna pesem globoko v du
šo slovenskega naroda. Niti Kurent, 
eden izmed najbolj značilnih figur 
slovenske folklore ne more v sa
mem vinu preboleti življenjske tra- j 
gike.

Obnovitev in predelava samega 
«škofjeloškega pasijona» dopol- ! 
njuje predstavo.

* * *

Razpored predstav: 
v soboto, 9. aprila ob 21. uri (oko
liški abonma) ; v nedeljo, 10. aprila 
ob 16.30 uri (abonma nedeljski po
poldanski) ; v ponedeljek, 11. apri
la ob 16.30 uri zadnja predstava.

Prodaja vstopnic pri blagajni 
Kulturnega doma vsak dan od 12. 
do 14. ure ter eno uro pred pri
četkom predstav. I

Pred dnevi se je v mali dvorani 
Kulturnega doma v Trstu vršil ob
čni zbor Slovenskega akademskega 
društva Jadran. Potek sam, zlasti 
pa razprava o bodočem delu sta 
pokazala, da se mladi slovenski iz
obraženci nahajajo v prehodni do
bi, ki veže dobo velikih kulturnih 
nasprotij s tisto stvarne analize ter 
iskanja vseh mogočih oblik dialoga 
med različnimi strujami tukajšnjih 
mladih izobražencev.

Tako postaja iz dneva v dan 
(kljub vedno porajajočim se teža
vam in ne ravno premočrtnemu 
razvoju) kultura, ki jo mladina 
ustvarja, sad enotnega dela. In tu 
pomeni enotnost zavest, da je tre
ba skupno, četudi v razburkani dia
lektiki mnenj, iskati nove vredno
te, določati novo vlogo naši kultu
ri in njenim nosivcem.

Danes, ko je težnja marsikatere
ga «manjšinca» osamljenost v sa
mosvojem, samoslovenskem, viso- 
kokompromisnem vrtičku, si «Ja
dran» določa samostojno kulturno 
vlogo v odnosu do tukajšnje ita
lijanske kulture. Tako ni več podla
ga enotnosti kompromis temveč 
strpnost, če že ne odprtost.

Mladi slovenski izobraženci ču- 
tiio, da morajo (ali da bi morali 
biti) na predstraži, ko gre za iska
nje tiste vloge, ki lahko naredi iz 
slovenske kulture ori nas edino 
sredstva za zagotovitev ohranitve 
slovenske narodne manjšine kot

samozavestnega osebka, kot resnič
nega posredovavca in zavestnega 
osvajavca dveh kultur. Tako bi mo
ral «Jadran» resno načeti tudi vpra
šanje hitre asimilacije delavskih 
množic, odtujitve naše mladine in 
vpliva, ki ga v tem smislu imajo 
sredstva množičnega posredovanja 
kulture (radio, televizija, tisk, ki
no, plošče), uporabe prostega ča
sa ipd.

Danes niso kultura samo društve
ni oder, pevski zbor, godbena sku
pina, ali predavatelj, temveč vse 
oblike izživljanja in tudi zavestno 
spoprijemanje z vprašanji politične 
dejavnosti in miselnih razčlemb u- 
metnega ustvarjanja in sprejema
nja.

Temu bodo delno zadostili tudi 
«večeri», ki jih namerava «Jadran» 
prirediti. Ti «večeri» so namenjeni 
najširši javnosti in ne samo štu
dentskemu življu.

Toda ne omejujmo se samo na 
pojmovno razpravo. Izkušnje «Ja
drana» se morajo prenesti v kul
turno življenje, vključiti se morajo 
tudi v odnos do mladine italijan
ske narodnosti, predvsem pa v od
nos do vseh tistih sil, ki še danes 
pojmujejo kulturno izživljanje kot 
«dopolavorističen», birokratski in 
zato neuspešno «narodnoobrambni» 
način.

Stojan Spetič

Gostovanje gledališča 
iz Nove Gorice

V nedeljo 3. aprila je v dvorani 
«Pri zlatem pajku» v Gorici gosto
valo gledališče iz Nove Gorice. Na
stopilo je z Linhartovo ljudsko i- 
gro «Županova Micka» in z Gar- 
rick-Smoletovo igro «Varh».

Na predstavi je bilo veliko mla
dine in starejših iz Gorice, okoli
ških vasi in celo z Goriškega Krasa.

Pred pričetkom predstave je 
spregovoril režiser Marjan Kovač. 
Na kratko je objasnil obe igri in 
dobo, v kateri sta nastali.

Ravnatelj gledališča Andrej Jela
čin se je prisotnim zahvalil za 
udeležbo in obljubil, da bo novo
goriško gledališče v kratkem po
novno gostovalo v Gorici.Delni pogled na udeležence komem oracije na Opčinah

oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Naši
kraji: Oslavje pri Gorici

Fliše vasi leže strnjene v malih 
skupinah na pobočju briškega gri
ča, ki se dviga iz pevmske ravnine 
na severni strani Soče. Spodnji del 
vasi meji na južni strani na Pev. 
mo in se začenja pri okostnici, gor
nji del vasi pa meji na zaselke šte- 
verjanske občine. Do prve svetovne 
vojne je ta vas spadala pod pod
gorsko občino, danes pa je vklju
čena v goriško občino.

V zadnjih petdesetih letih se v 
vasi ni veliko spremenilo. Še dan
danes se domačini v veliki večini 
bavijo z vinogradništvom, sadjar
stvom in živinorejo. Tega se drži, 
razen nekaj izjem, tudi mladina. 
Priletna ženica, Frančiška Primo
žič, nam je povedala, da je bilo 
pred prvo svetovno vojno v okolici 
vasi dosti več sadovnjakov, travni
kov in pašnikov kot dandanes. Te 
so nadomestili vinogradi zasajeni, 
z rebulo in rizlingom, v zadnjih 
časih pa tudi s tokajcem in merlo
tom. V začetku tega stoletja niso 
domačini poznali prave stiske. Vi
no se je dobro prodalo. V vas so 
hodili trgovci, ki so odkupili pri 
kmetih celoten pridelek že jeseni. 
Takrat se ni dogajalo ob trgatvi da bi 
imeli vino od prejšnjega leta. kot 
se dogaja sedaj. Tudi sadje, ki so 
ga dekleta in žene nosile na trg v

Gorico, se je dobro prodalo. Vele
trgovci so ga sproti prevažali na 
Dunaj. S sviloprejko se je bavilo 
le nekaj premožnejših kmetov. Tu
di krompirja in koruze se je pride
lovalo, a le v manjši meri, ker niso 
tla primerna za ta pridelek.

Domačini so bili med prvo sve
tovno vojno v begunstvu v Pie
montu. V mestecu Ivreia so ostali 
3 leta in 6 mesecev, dokler se ni 
vojna končala. Tamkajšnje prebi
valstvo jih je kmalu vzljubilo. Mož
je so delali pri kmetih, ženske pa 

■ v tovarnah. Pomanjkanja niso torej 
trpeli. Težave so se začele šele, ko 

i so se po končani vojni vrnili do
mov. kjer so našli porušene domo- 

i ve. Edina hiša,> ki je še ostala po- 
! konci) je,bija ona pri Gravnejevih. 

V nekaj, letih so si obnovili domo
ve, kar seveda ni šlo brez težav 
in truda, Čeravno so prejeli tudi 

i vojno odškodnino.
Kmalu nato so se začela leta fa

šističnega terorja. Slovenske šole 
1 so bile ukinjene. Fašistične škva- 
dre sa pogostoma zahajale v vas 
ter strahovale in pretepale fante, 
ki šo govorili slovensko. Ko se je 
začel oborožen upor proti fašizmu 
in so se domačini vključili v NOB, 
so fašisti in Nemci večkrat priha
jali v vas ropat živino in živež. Tu

di tu je vojna pustila krvave sle
dove. V partizanih so padli štirje 
domačini.

Kot smo že omenili se Oslavci 
pretežno bavijo s kmetijstvom. Ra
zen dveh kolonov so vsi ostali ne
posredni obdelovalci. Stare pluge 
in volovsko vprego so zamenjali 
traktorji in moderni kmetijski stro
ji. Zato ni treba več ženicam nosi
ti sadja v Gorico. Seveda ne gre 
tudi dandanes brez težav. Vino ima 
ob dobrih letinah zelo nizko ceno 
ali pa se težko proda.

V konzorciju za obrambo briških 
vin, ki je bil ustanovljen lansko 
leto, pa imajo glavno besedo grof
je in veleposestniki, ki razpolagajo 
z večino glasov.

Tudi sadja se ne proda toliko 
kot nekoč, ker ima nizko ceno, ta
ko, da se ne izplača najeti delav
cev. Cesta «grozdja in češenj», ki 
se vije skozi vas je še vedno v sla
bem stanju. Avtomobili nedeljskih 
izletnikov dvigajo tod oblake prahu.

Otroci, ki obiskujejo osnovno šo
lo v Pevmi morajo vsak dan na
praviti peš kakih osem kilometrov. 
Če pa se ob slabih vremenih pe
ljejo z avtobusom si tega morajo 
plačati sami.

j- j-
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Gorica
Volitve
obrtniške zbornice

24. aprila bodo obrtniki v gori- 
ški pokrajini volili novi odbor po
krajinske obrtniške zbornice in u- 
pravo bolniške blagajne.

Za razliko od prejšnjih volitev 
se tokrat predstavlja tudi demokra
tična lista, označena s štev. 3. Na 
tej listi kandidira tudi Slovenec, 
mehanik Stojan Čuk.

Kandidatna lista št. 3 je bila pred
ložena zato, ker hoče odtrgati od 
Confidustrie kategorijo obrtnikov, 
kajti problemi obrtnikov nimajo 
nič skupnega s problemi veleindu
strij cev.

Lista štev. 3 zahteva: 1) novo po
litiko v korist obrtništva, tako po
litiko, ki bo pomagala okrepiti obrt
ništvo ;

2) povečanje dotacij blagajni «Ar- 
tigiancassa», ustanovitev kreditne
ga Sklada, pravično davčno obre
menitev, zmanjšanje kontribucij, 
povišanje minimalnih pokojnin, iz
boljšanje mutualističnega skrbstva 
(kar je mogoče doseči z državno 
podporo) ;

3) reformo zakona, ki ureja po
stopek v primeru nezgode na delu.

Te dni je bilo več predvolilnih 
shodov, na katerih so voditelji Na
cionalne konfederacije obrtnikov 
objasnjevali program liste št. 3.

Slovenski obrtniki naj na volit
vah 24. aprila glasujejo za listo št. 
3, ki edina ima med kandidati tudi 
obrtnika slovenske narodnosti.

Dopis iz Jamelj
Po dolgih pogajanjih med posest

niki in družbo SIOT je prišlo kon
čno do sporazuma, na podlagi ka
terega so Jameljci dosegli izplači
lo pravične odškodnine. Obstojala 
je nevarnost, da bi prišlo do raz
lastitvenega dekreta, s katerim ne 
bi domačini dobili nobenega izpla
čila. To pa se je dalo preprečiti 
samo z enotnim nastopom kmetov 
in s prizadevanjem doberdobske 
občinske uprave in Kmečke zveze.

S tem pa še niso rešeni vsi pro
blemi, ki se neposredno tičejo Ja- 
meljcev in doberdobske občine. Že 
več let zaman čakamo, da bi drža
va popravila cesto iz Jamelj do 
mejnega prehoda druge kategorije 
pri Komarjih. Doberdobska občin
ska uprava je že večkrat urgirala 
na pristojnem mestu, toda ni še 
prejela nobenega odgovora.

Se)a občinskega sveta 
v Doberdobu

Pretekli petek zvečer se je sestat 
doberdobski občinski svet. Razprav
ljal je o številnih problemih. Med 
najvažnejše spada asfaltiranje ob
činskih cest. Občina namreč mo
ra skrbeti za vzdrževanje cestnega 
omrežja, kar predstavlja pretežko 
breme z ozirom na zelo pičla fi
nančna sredstva s katerimi razpo
laga.

Da bi uredila nekatere važnejše 
cestne odseke je že večkrat zapro
sila državo za prispevek. Doslej je 
prijala pomoč s te strani samo za 
asfaltiranje občinskih ulic. Za po
pravilo in asfaltiranje teh cest je 
potrebna tudi podpora s strani de
žele. Zaradi jesenskih in spomladan
skih nalivov so skoro vse občinske 
ceste v slabem stanju. Nekatere so 
celo neuporabne, kot ona, ki pelje 
iz Doberdoba tik mimo jezera v 
Jami je.

Po daljši diskusiji, ki se je raz
vila v zvezi s tem problemom, so 
svetovavci odobrili seznam turi
stičnih cest, ki ga bodo poslali na 
pokrajinsko upravo in na deželno 
vlado. Odvisno je katere izmed teh 
bodo omenjeni upravi vzele v po
štev. Pravilno bi bilo, kot je na 
seji prišlo do izraza, da bi deželni 
odbornik za javna dela ugotovil 
kakšno je stanje cest, da bi se ne 
zgodilo, da bi se prej asfaltiralo

kako cesto, ki pelje na kak osam
ljen grič, ki ima mogoče lep raz
gled in bi se po drugi strani zane
marilo tiste ceste, katerih se vsak 
dan poslužujejo delavci, ko hodijo 
na delo ali po opravkih v bližje 
mesto.

Iz sovodenjske 
občine

Pokrajinska cesta med železniško 
čuvajnico pri Štandrežu in ovin
kom, kjer se priključi bližnjica iz 
Štandreža je bila pretekli teden 
asfaltirana. Ostali del ceste od ovin
ka do vasi pa bo v kratkem asfal
tiralo podjetje Mattiroli, ki bo ure
dilo vso pokrajinsko cesto iz Go
rice do Zagraja.

Skoro celoten odsek ceste z Vr
ha do Rubij je že asfaltiran. Manj
ka še ureditev zadnjih 50 m. pri 
Rubijah, kjer se spaja cesta s po
krajinsko cesto Rubije-Gabrje.

V nedeljo je bil občni zbor Kmeč- 
ko-delavske posojilnice. Na dnevnem 
redu je bilo čitanje zapisnika prej
šnjega občnega zbora, poročilo od
bora o delovanju v preteklem le
tu, o deležih, ki naj jih plačajo 
novi člani in drugo.

Ob tej priliki je bila dodeljena 
zlata kolajna podpredsedniku An
dreju Pipanu, ki že trideset let de
la v odboru posojilnice.

Podgora
Upravni svet delavske medpo- 

djetniške zadruge je odločil, da 
popolnoma obnovi podružnico v 
Podgori. Uvedli bodo napolsamo- 
postrežno prodajo. Izvedba tega 
načrta bo zahtevala približno 2 mi
lijona lir.

Trst
Tržaška občinska 
uprava zanemarja 
podeželske kraje

Občinski svetovalec tovariš Lu
cian Padovan je že 6. aprila 1964 
predložil pristojnemu občinskemu 
odborniku zahtevo, naj poskrbi za 
poti v Trebčah. V odgovoru, ki ga 
je prejel, je bilo rečeno, da je po
pravilo in asfaltiranje omenjenih 
poti vključeno v program javnih 
del za finančno leto 1964.

Od tedaj sta minili že dve leti, 
toda vaške poti v Trebčah niso še 
asfaltirane in niti popravljene. Te 
poti so danes v mnogo slabšem 
stanju kot pa so bile pred dvema 
letoma. Zato je tovariš Padovan 
pred kratkim ponovno zahteval od 
pristojnega občinskega odbornika, 
naj se za ta problem zavzame. 
Omenjenemu odborniku je izročil 
tudi pismo s 149 podpisi Treben- 
cev. V tem pismu je med dru
gim rečeno, da gre za popravilo 
600 metrov vaških poti, kar ne bi 
smelo delati težav tržaški občin
ski upravi.

Že leta 1958 je bila razširjena 
cesta, ki povezuje Trebče z avto
cesto. Trebenci so brezplačno od
stopili zemljišča ob cesti. Edini 
pogoj, ki so ga postavili, je bil: ob
činska uprava naj poskrbi za zgra
ditev obcestnega zidu. Občinska u- 
prava tega pogoja ni spoštovala, 
zato je tovariš Padovan že 6. fe
bruarja 1961 interveniral na pristoj
nem mestu. Odgovorili so mu, da 
pričakujejo zadevni odgovor od 
SELAD. Od tedaj je minilo že pet

let, toda občina še ni izpolnila da
ne obljube in zemljišča ob cesti 
so še vedno neograjena. Zaradi 
tega so prizadeti Trebenci zelo ne
zadovoljni. Svojo nevoljo so izpri
čali tudi v pismu, ki so ga naslovili 
tržaški občinski upravi in ki ga je 
tovariš Padovan izročil pristojne
mu odborniku.

Tudi javna razsvetljava v Treb
čah je pomanjkljiva. Zlasti pomanj
kljiva je na odseku ceste med hiš
nimi številkami 169-221. Pri hiši št. 
169 so že pred več leti postavili 
drog in bi torej postavitev svetil
ke zelo malo stala. Toda... kljub 
temu svetilke tam ni. Svetovalec 
Padovan se je 29. marca letos obr
nil na pristojnega občinskega od
bornika s prošnjo, naj urgira pri 
podjetju ACEGÀT, da postavi po
trebno svetilko.

Toliko o Trebčah.
V Padričah je prav tako kot v 

Trebčah cestna razsvetljava po
manjkljiva. Vas se je tako v sme
ri Trebč kot v smeri Gropade raz
širila in so torej potrebne nove sve
tilke. Na zahtevo, ki je bila predlo
žena že leta 1961, je pristojni občin
ski odbornik odgovoril, da bo pod
jetje ACEGAT izdelalo zadevni na
črt «že v bližnji prihodnosti». Kot 
vidimo pa ta «bližnja prihodnost» 
traja že pet let.

Tovariš Padovan je 29. marca za
hteval, naj občinska uprava, odnos
no pristojni občinski odborništvi 
čimprej rešijo oba zgoraj navedena 
problema.

Ob drugi obletnici smrti tovariša 
Viktorja Kariš darujejo svojci v po
častitev njegovega spomina 2000 lir 
za «Delo».

ooooooooooooouooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Nadaljevanje
Združitev

preveč govorili o tem, kako je 
PSDI v Gorici kot v Trstu vedno 
zastopala stališča, ki so bila vse 
prej kot internacionalistična, če 
jih nočemo imenovati nacionali
stična.

Torej, kako se bodo slovenski 
socialisti znašli v taki stranki, 
kjer bo specifična teža socialde
mokratov veliko večja kot pa 
specifična teža bivših članov 
PSI? Znana stvar je namreč, da 
v Trstu ima PSDI skoraj dvakrat 
toliko glasov kot PSI in da v 
Gorici ni položaj nič boljši.

Menimo, da bodo morali slo
venski tovariši PSI dobro premi
sliti, preden bodo pristali na 
združitev, saj se bodo znašli pred 
težavami ne samo ideološkega in 
političnega značaja (verjetno še 
niso pozabili, da vsi izhajajo iz 
skupne komunistične matice), 
pač pa tudi nacionalnega znača
ja. Računi oportunistov pa ob 
takih prilikah ne bi smdi igrati 
nobene vloge, saj takšni računi 
lahko privedejo zelo daleč, prav 
gotovo pa ne po poti načelnosti 
in rešitve vprašanj. Tudi za njih 
bi moralo veljati, da je enotnost 
socialističnih sil zelo važna, a na 
podlagi marksizma in ne odreka
nja marksizmu; na podlagi bo
ja za socializem in ne na podla
gi reformizma, (ki ga tudi neka
teri slovenski socialisti «odkriva
jo», a pri tem ne vedo, 
da ga je odkril Kautsky še 
pred njimi) ; na podlagi enotnosti 
vseh socialističnih sil, med ka
tere spadajo kot nedeljivi sestav
ni del tudi komunisti, ne pa na 
podlagi antikomunistične diskri
minacije.

Univerza
svoj položaj (7 sedežev), Intesa pri-,' 
dobila 9 (dva več, v škodo desnih 
razkolnikov), Adria (izraz Sloven

ske skupne liste) enega, FUAN (fa
šisti) in GNT (zmerno fašistično 
krilo) skupno 6, AGI (liberalci) 7 
in desni kvalunkvisti 4.

Iz teh rezultatov je moč razbrati 
predvsem ugotovitev, da so ločitve 
v naprednem delu študentskega gi
banja (UGI, Intesa, Adria) samo 
škodljive, saj bi skupno brez dvo
ma dosegli večino 19 glasov, ki jih 
ločeni zaradi neaktualnih predsod
kov ne moremo imeti.

Na listi UGI so bili izvoljeni 
naslednji kandidati : Bottari, Boris 
Iskra, Pipan, Stojan Spetič, De 
Piero, Gortani in Alzetta, «Adrijo» 
pa bo zastopal Karel Mezgec.

Vsem želi tudi naš list obilo 
uspeha.

Rankovič
prečili nadaljnje politično in eko
nomsko osvobajanje in uresničitev 
enakopravnega sodelovanja med 
narodi in državami. Agresija ZDA 
v Vietnamu, intervencije, državni 
udari in vmešavanja v notranje za
deve afriških, azijskih in latinsko
ameriških držav so samo del nji
hovih načrtov.

Zveza komunistov, zavzemajoč 
se za dosledno izvajanje načelne 
zunanje politike socialistične Jugo
slavije. se je najodločneje upirala 
in se upira politiki imperialistične 
agresije, in v celoti podpira boj 
vietnamskega in vseh drugih na
rodov za popolno neodvisnost svo
jih držav. Prepričani smo, da ni- 
kakšne sile, izsiljevanja :n grožnje 
ne morejo preprečiti vietnamske
mu ljudstvu, da ne bi svoj upravi
čeni boj kronalo z uspehom in da 
sr ne bi priborilo svobodo in ne
odvisnost. Vsekakor je izrednega 
pomena to, da sleherna navzočnost 
tuje sile in vmešavanje od zunaj 
otežuje iskanje rešitev v prid viet
namskega naroda. Bistveno je, da 
vietnamski narod sam določa poti 
in oblike boja za uresničitev svo
jih zahtev in teženj. Nespodbitno

je, da je Fronta nacionalne osvobo
ditve Južnega Vietnama edina pred
stavnica naroda, ki se bori, in za
to mora prav ona imeti besedo, 
kadar gre za bodočnost njene drža
ve. To pravico si je pridobila z bo
jem, ki vsak dan zahteva velike 
človeške in gmotne žrtve.

Usmeritev v razreševanje sedanjih 
mednarodnih nasprotij z vsesploš
no vojno pomeni podcenjevati res
nične moči in sposobnosti revolu
cionarnih naprednih in demokrat
skih sil, da najdejo in vsilijo miro
ljubne rešitve. Odločno nastopanje 
Sovjetske zveze, socialističnih, ne
vezanih in drugih miroljubnih dr
žav in sil proti pehanju narodov 
v termonuklearno vojno in prizade
vanja, za osamitev agresivnih in 
imperialističnih krogov, izražajo in
terese in zahteve svobodoljubnega 
človeštva in so bistveni prispevek 
miru in napredku.

Dosedanje izkustvo priča, da mo
ra težnja k resnični solidarnosti 
delavskega gibanja izvirati iz bist
venega soglasja o bistvenih pro
blemih, na podlagi samostojnega 
odločanja vsake partije in giba
nja. Praksa prepričljivo kaže, da 
različne oblike enakopravnega bi
lateralnega sodelovanja v današ
njih razmerah najučinkoviteje pri
pomorejo k razumevanju in uskla
jevanju stališč, mnenj in akcij v 
multilateralnem sodelovanju komu
nističnih in delavskih partij in na
prednih, demokratičnih gibanj v 
boju za mir in socializem. Takšna 
sodelovanja in aktivnosti pomaga
jo ustvarjati pogoje za raznovrstnej- 
šo in smotrnejšo podporo napred
nih in vseh demokratičnih ter mi
roljubnih sil boju narodov za na
rodno in gospodarsko osvoboditev 
in odporu proti agresivnim silam 
imperializma in kolonializma.»

Ob koncu svojega govora je Ran
kovič izrazil prepričanje, da sta re
ferat Brežnjeva kot tudi debata 
potrdila, da bo kongres KP SZ ze
lo pomemben ne le za nadaljnji 
razvoj Sovjetske zveze, temveč tu
di za boj vseh naprednih sil sveta 
za mir, demokracijo in socializem.

Problem abonmajev 
na avtobusih proge 
Trst-Bazovica-Trebče

Tržaška občinska svetovavka to
varišica Jole Burlo je poslala ob
činskemu odborniku Venieru pis
meno vprašanje glede abonmajev 
na avtobusih, ki vozijo na progi 
Trst - Bazovica - Gropada - Padriče- 
Trebče. V pismu naša tovarišica 
opozarja, da morajo prizadeti pot
niki plačati abonmaje že v soboto 
za ves naslednji teden.

Abonenti so večinoma delavci. 
Med njimi so tudi gradbinci, ki ne 
delajo, ko je slabo vreme. Dogaja 
se, da morajo plačati abonma že v 
soboto, čeprav se ne vozijo (za
radi slabega vremena) v ponede
ljek in naslednje dneve.

Zaradi tega svetovavka vprašu
je odbornika, če bo posredoval, da 
bodo abonmaje sprejemali ob pone- 
deljskih v avtobusu in ne v ura
dih prevozniškega podjetja že v 
soboto; vprašuje ga tudi, da bi 
uvedli na omenjeni progi povratno 
vozno karto, kakor velja na pro
gi Trst-Prosek.

»Zanzara" uči...
Nikakor ni naš namen znova po

grevati vesti, ki smo jih imeli pri
ložnost brati v dnevnem časopisju^ 
Zanima pa nas osvetliti po naše 
najvažnejšo plat vprašanja. Dejstvo- 
je namreč, da je bilo središče vse 
pozornosti šolsko glasilo, ki je v 
demokratičnem vzdušju načelo 
vrsto vprašanj, ki so čisto mladin
ska in o katerih je prav, da se 
odkrito razpravlja. S tem se mla
dina sama vzgaja v duhu ustavnih 
jamstev svobode izražanja mnenj.

Moremo pa reči, da se kaj podob
nega dogaja na slovenskih, šolah v- 
Trstu ali Gorici?

Ne! Še vedno smo (bolje: so) bi
li prepričanja, da je treba mladini 
očetovsko pregledano» nuditi joka
vo poezijo zaljubljenih in potopis
na doživetja, ki so navadno povzeta 
iz bolje uspele šolske naloge. Prt 
tem mislimo na «Literarne vaje», k* 
vsak mesec romajo med slovenske 
srednješolce.

Kako smo klavrni pred italijan
skimi kolegi! Saj nismo bili zmož
ni (bolje: niso hoteli dopustiti) res
nih razprav o aktualnih temah, za 
katere se mladina navdušuje ali oh 
katerih se zamišlja. Paternalistično 
nam reko: «Literatura, poezija in 
podobno, to je v redu. Razprav no
čemo, kakor nočemo, da dijaki pre
več svobodno mislijo ali, da se ce
lo organizirajo.»

Ali je kaj hudega, ako bi dvajset 
let po izidu prve številke pomisli
li na ustanovitev uredniškega odbo
ra, ki naj bi ga (poleg profesorjev j 
sestavljali študentje?

Ali je kaj hudega, če se dijak spo
prime tudi z bolj odgovornimi te- 
nami? (Npr.: velika vprašanja dia
loga med miselnimi strujami, ki jih 
tudi koncil predvideva, ali vpraša
nja spolne vzgoje in psihološkega 
razvoja mladih, ali pa vprašanja o 
vojni in miru.)

Pravzaprav se je tudi pri «Lite
rarnih vajah» nekaj odtalilo. V li
stu smo med drugim brali sestavek 
o vojni v Vietnamu. Iz vsega prejš- 
njega, mislimo, ni težko uganiti 
kakšna stališča je zastopal do skraj
nosti otroško neresen članek, ki bi 
si ga upal objaviti le kak skrajno 
desničarski list na svoji humoristič
ni strani. Krivde, seveda, ne smemo 
nalagati dijaku, ki ga je napisal, 
saj [je] on prva žrtev nedemokratič
ne in nevzgojne šole. (Spomnimo se 
samo dejstva, da so na isti šoli svoj- 
čas zaplenili letake proti vojni.)

Iz vsega tega izhaja potreba po 
nadaljevanju razprave, kakor tudi 
upanje, da bodo odslej strani dija
škega lista odprte tudi drugim se
stavkom o aktualnih vprašanjih, 
saj je že skrajni čas, da se odpravi 
obstoječa vrzel na tem področju 
in premosti jarek, ki «Literarne 
vaje» loči od večine sorodnih li
stov italijanskih srednjih šol.
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